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KMENOVÁ PORADA 
 

26. - 28. dubna 2002 Havlí čkův Brod 
 
Kmenová porada skončila. Jednání bylo uskutečněno v Domě dětí a 
mládeže v Havlíčkově Brodě. Za pěkné prostředí a atmosféru nutno 
poděkovat skautkám a skautům havlíčkobrodského střediska. Porada zde 
mohla splnit beze zbytku připravený program a vychutnat si doprovodný 
program připravený hostiteli.  
 
Místo zasedání  
(Havlíčkův Brod, pátek) Hned odpoledne po příjezdu zasedlo malé náčelnictvo a nositelé 
zlaté Syrinx. Na pořadu byla kontrola připravenosti kmenové porady a seznámení se 
zařízením Domu dětí a mládeže, ve kterém bude Kmenová porada probíhat. Máme 
k dispozici velký sál, několik kluboven místních oddílů a místnost ORJ vybavenou 
počítačem, tiskárnou a xeroxem. Zařízení zahrnuje samozřejmě i kuchyňku. Pro mnohé 
ORJ může být toto vybavení pouze snem. 
Za pozornost stojí i výzdoba sálu, na všech stěnách jsou umístěny zasklené panely. 
Výzdoba sálu s fotodokumentací od dob nejstarších, např. návštěvy prezidenta Beneše 
s chotí, světové náčelní Olave Baden-Powel, nedávného okresního sněmu a z mnoha 
táborů a skautských událostí. Pěkná podívaná i poučení.  

Zahájení a program 
Zahájení proběhlo přesně v 18 hodin zazpíváním junácké hymny, po které následovala 
chvíle ticha, a slovem náčelníka; následovala informace br. Chládka o organizaci porady, 
Pak již probíhaly příspěvky jednotlivých zpravodajů náčelnictva: o stavu legislativy br. 
Kolečkář, o zahraniční spolupráci br. Jech, a informace tiskového zpravodaje br. Žáčka o 
Kmenových novinách a přípravě 85. výročí založení kmene OS. Dále následovaly 
informace: o stavu archivnictví podal krátkou zprávu br. Husník, o připravenosti LŠ OS 
2002 br. Ludvík, o průběhu pokusu skautských organizací o vytvoření společné asociace 
promluvil br. Wolf, který se jednání zúčastnil. Mrzelo nás, že nebylo možné na zahájení 
pustit českou verzi hymny ISGF, nazpívanou sborem ve Vyškově. Stalo se tak až na 
zahájení druhého dne.  

Dále br. Jech informoval o uskutečněných závodech pro OS v rámci Georgiády 
v Uhříněvsi. Výsledky závodu budou v příloze Kmenových novin. 

(Druhý den, sobota) Ráno proběhlo hladce, snídaně v areálu zemědělského učiliště, kde 
jsme ubytováni, cesta přes město a pozornost servisní skupinky místních skautek a 
oldskautek ve formě sladkého pečiva na stolech. Sestra Jana Jirásková, předsedkyně ORJ, 
pozdravila účastníky za hostitele a světlušky, Eliška Konůpková a Eva Dušáková 
zazpívaly tři písničky „Chceš-li skautem býti“, „Chajda malá“ a „Jako bouře letí krajem“  
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Následovalo zamyšlení ke dni od bratra Jecha na námět: „Pohnout sám sebou“ a rozchod 
do kluboven. 

Rozprava v koutech 
Osvědčený způsob projednávání větším počtem účastníků formou řízené rozpravy k 
získání podrobnějších výstupů od několika náhodných skupin. Metoda zabraňuje, aby 
několik autoritativních účastníků nestrhlo většinu řešení, které obhajují právě oni.  

a) Krojový předpis  

Na programu bylo seznámení s návrhem doplňku kroje pro OS. Rozpravu řídili 
br. Kalenda a Titz. 

b) Vzdělávací systém kmene OS 
Účastníci Kmenové porady byli seznámeni se zásadami vzdělávacího a kvalifikačního 
systému kmene OS, jehož smyslem je příprava činovnického sboru kmene. Po výkladu a 
rozpravě doporučuje Kmenová porada náčelnictvu OS jeho další realizaci. Téma řídili br. 
Novotný a Slavíček. 

c) Příprava výročí kmene  OS 85 
Přítomní byli seznámeni  s předpokládanými formami vzpomínek 85. výročí OS 
v klubech, regionech a kmeni. Důraz byl kladen na zjištění kvality obsahu příspěvků a 
jejich včasné podání do publikace. Skupina projednala s účastníky porady návrh tvorby 
pamětních diplomů¸ odznaků a medailí, která byla v zásadě přijata. V rozpravě bylo 
navrhováno celé spektrum možností udělování pamětních medailí od jednostupňové až po 
čtyřstupňovou. Rozpravu řídili br. Jech, Wolf a Žáček.  

d) Vyznamenání, data a evidence členů 
Předmětem rozpravy byly organizačně správní problémy. Jednání řídil br. Chládek. 

V jednání byla přijata následující usnesení: 
Usnesení 11/1 Kmenová porada 2002 potvrzuje usnesení NOS 9/1 z 16.3. 2002. 

Usnesení 11/2  Kmenová porada 2002 bere na vědomí zprávu o stavu mezinárodní 
spolupráce NOS od ledna 2002. 

Usnesení 11/3 Kmenová porada posoudila a projednala návrh doplňku krojového předpisu 
pro OS A doporučuje náčelnictvu kmene OS jeho realizaci.  

Usnesení 11/4 Součástí systému jsou i regionální vzdělávací centra¸ která byla 
koncipována náčelnictvem ve Vysokém Mýtě v říjnu 2001. Zástupci regionálních 
vzdělávacích center budou řádnými členy odboru NOS pro zdělávání. 

Usnesení 11/5 
� Jmenovat komisi pro zpracování návrhů a pravidel pro udělování pamětních medailí.  
� Ustavit redakční a ediční skupinu pro vydání publikace. 
� Vyhlásit otevřenou soutěž o grafický námět pro diplomy, pamětní odznak a medaili. 
� Jmenovat skupinu pro její vyhodnocení. 

Usnesení 11/6 Účastnický poplatek na kmenový sněm (poradu) bude uhrazen předem 
krajským zpravodajům. Při neúčasti na akci poplatek propadá, potvrzení bude vydáno 
v první den akce. 
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„Jak stárnout“- Gigant 
Kmenovou poradu navštívil bratr Břicháček - Gigant¸ který přednesl přednášku na téma 
„Produktivní stárnutí“¸ která byla přítomnými velmi oceněna. Účastníci získali 
připravenou anketu pro průzkum tématu ve svých klubech. 

Lipnice a Orlovy 

 
Součástí porady byl i doprovodný program. Přistaveny jsme měli dva autobusy, které nás 
dopravily ke hradu Lipnice, kde probíhalo filmování koprodukčního filmu, a tak byla 
prohlídka omezena na nádvoří naplněného spoustou kašírovaných přístavků s možností 
vyhlídky z věže. Další zastavení bylo na Orlovské hájovně, kde jsme si prohlédli 
zrenovovaný objekt a zapsali se do knihy návštěv. Při návratu jsme ještě zastavili u 
pomníčku Jiřího Wolkera. Počasí nám přálo, po celou dobu svítilo sluníčko, jen vítr byl 
trochu nepříjemný. 

Dia-večer 
Večer nám promítl Káj (Štáfl) mnoho diapozitivů, pěkných zážitků a událostí 
havlíčkobrodských skautek a skautů, které  Tiki doprovodila slovem. Sklidila od účastníků 
velké poděkování. 

Volná rozprava  
� Byla vyslovena obava, že při rušení okresních rad dojde automaticky ke zrušení 
okresních zpravodajů OS, kteří jsou v současné době nezastupitelnou funkcí v činnosti 
kmene OS. Porada vyslovila požadavek podnítit v tomto smyslu jednání v rámci 
připravovaných organizačních změn. 
� Někteří účastníci porady vznesli dotaz na nejasnou legislativu kolem Sdružení přátel 
Junáka. Tato občanská sdružení jsou v jednotlivých regionech organizována velmi různým 
způsobem. Bylo by vhodné vysvětlit pravidla o jejich zřizování a jejich práva a povinnosti. 

Příprava a péče  
Závěrem porady náčelník konstatoval, že plánovaný program byl splněn beze zbytku. 
Velmi ocenil přístup účastníků k řešení projednávaných otázek a vřele poděkoval všem 
havlíčkobrodským skautkám a skautům za příkladnou pozornost, čas a péči, kterou 
věnovali účastníkům kmenové porady.  

Gog 
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ZPRAVODAJOVÉ NÁ ČELNICTVA 

O stavu legislativy 
Zpravodaj podal velmi obsáhlou a podrobnou zprávu. Pozornost věnoval platnosti, 
změnám a aktualizacím následujících řádů a předpisů. Stanovy Junáka se rozrostly 
z původních 66 článků na 8 stranách na 150 článků a 16 stran přijaty byly Min. vnitra 
25.2.2002. Dodatek Statutu kmene OS byl schválen 5. kmenovým sněmem v Kroměříži 
v dubnu 2001 a  čeká na schválení ustředím. Změny zaznamenal též Volební řád Junáka 
úpravou na X. valném sněmu ke dni 21.10.2001. Změna Stanov ISGF byla provedena 
1996 v Montegrotto v Itálii současně se změnou názvu celého společenství z původního 
IFOFSAG na ISGF. Pracovní řád náčelnictva kmene OS nabyl účinnosti 21.4.2001, 
definuje povinnosti a práva členů náčelnictva kmene OS a upravuje jejich počet. 
V současnosti je projednáván dodatek Krojového předpisu pro členy kmene OS. Vnitřní 
řád Lesní školy kmene OS byl vydán jako prováděcí směrnice k Řádu pro vzdělávání 
činovnic a činovníků.  

Zdeněk Kolečkář 
zpravodaj pro legislativu 

Aktuality  mezinárodní spolupráce 
1. Na 34. pravidelném setkání čl. ISGF (na pozvání "Pfadfinder Gilde Österreichs") se 
delegace ze subregionu ISGF střední Evropa  setkaly v diskusi ke zdokonaleni Konstituce 
a doprovod. předpisů ISGF, jež mají být přijaty ve Vancouveru. Za účasti presidenta ISGF 
Nielse Rosenboma a vicepresidentky Gerdy-Marie Pazdery byl projednán protest člen. 
organizací z Česka, Polska a Slovenska proti tomu, že v rámci ISGF „již nejsme 
skauti/skautky“. Také německá a rakouská členská organizace se k nám přidaly. Vše 
vyústilo do řešení, že tři úrovně ISGF, tj. mezinárodní společenství, národní členské 
organizace a oldskautské kluby v jednotlivých zemích doplní svá jména o „bratrství skautů 
a skautek“. Na základě výsledků této diskuse delegace Junáka, kmene OS prohlásily své 
původní podněty za překonané a s delegacemi z Rakouska, Německa, Polska a Slovenska 
a dále Maďarska vše zapsaly, podepsaly a přímo předaly přítomným představitelům 
presidia ISGF.  
2. Pro účely jednání 23. svět. konferenci ISGF v červnu 2002 v kanadském Vancouveru, 
kterého se z finančních důvodů kmen OS nezúčastní, bylo s německou delegací sjednáno 
naše zastoupení, k čemuž jí zašle NOS plnou moc k projednávání konferenčních materiálů 
a k doplňující volbě mezinárodního výboru ISGF. 
3. O přípravě na trojstranné setkání kmenů OS v Polsku bude samostatně referovat br. 
Miloš Gurecký - Unkas. 
4. Br. Jaroslav Mašek - Hadži přednese v návaznosti na tuto zprávu stav příprav na 
mezinárodní seminář v Železné Rudě na podzim 2002.  
5. V odboru mezinárodní spolupráce při NOS pracují se zpravodajem dále pravidelně: ses. 
Jana Skácelová, br. Karel Vurm a br. Vladimír Obrátil, informace jsou také předávány br. 
Jiřímu Žáčkovi - Gogovi pro uveřejnění v KN. 
6. NOS zvažuje ještě finanční možnosti pro vyslání zástupce kmene OS na setkání 
„Balttreff 2002“ v srpnu v Litvě. 
7. K jednání „Östrerreichischer Gildentag“ v  květnu 2002 zašle NOS rakouským OS 
pozdrav.      Vladislav Jech - Kamzík 

mezinárodní zpravodaj NOS 
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Rodinný a vícegenerační skauting 
Ses. J. Adéeová, místonáčelní OS požádala plénum o příspěvky a zkušenosti o rodinném a 
víceceneračním skautingu pro možnost doplnění studie o této málo publikované formě 
skautingu. 

Z bloku tiskového zpravodaje 
Kmenové noviny  ���� Poslední číslo 02/1 vydáno v březnu 2002 ���� Od čísla 2001/4 je obsah 
Kmenových novin doplňován o „Resumé“ v anglickém jazyce. 

E-mailová síť. Tiskový zpravodaj získal doposud šest E-mailových adres vč. 
„prostředníků“, které byly přislíbeny na zasedání ve Vysokém Mýtě. Tento počet zatím 
neumožňuje vybudování funkční sítě.  

Oslavy 85. výročí vzniku kmene OS  Na zasedání náčelnictva OS v březnu 2002 
v Havlíčkově Brodě bylo přijato opatření k zajištění oslav. ���� Probíhá příprava 85. výročí 
založení kmene OS. ���� Probíhá Příprava Almanachu 85. let kmene dospělých, v současné 
době reagovaly na tuto výzvu táborští a jihlavští oldskauti.  

Evidence životních výročí Byla pořízena pracovní počítačová sjetina evidence životních 
výročí osob narozených v roce 1932 a starších. Jedno paré si rozdělí krajští zpravodajové, 
druhé okresní zpravodajové jako podklad k praktickému užití evidence. Soubor byl 
vytvořen na základě registrace 2001, lze předpokládat, že nebude úplný pro chyby v této 
registraci a v důsledku toho, že všechny kluby neregistrují všechny své členy. 

Pro praktické zavedení evidence životních výročí je nezbytné doplnit si soubory o 
chybějící členy a nalézt činovníka ochotného evidenci ošetřovat a oznamovat 
s dostatečným předstihem jednotlivé „jubilanty“. Bylo by vhodné pro nejstarší „jubilanty“ 
(např. 80 leté a starší), sestavit ústřední evidenci. 

Lesní škola kmene OS 
Bratr V. Ludvík, vůdce LŠ OS, podal informaci o průběhu příprav letošní lesní školy. 
Konstatoval vysoký zájem (26  závazných přihlášek). 

Oldskautské archivnictví 
Zpravodaj pro historii OS a archivnictví br. P. Husník - Kennedy seznámil plénum s kroky 
k zabezpečení sítě oldskautských archivářů a o jednorázové akci, na které by mohli získat 
nové zkušenosti sběru příspěvků a artefaktů pro připravovaný „Almanach“ k výročí 
vzniku kmene OS.  

Výchova  ve kmeni OS  
Br. P. Novotný - Sokol pověřený zástupce zpravodaje Nos pro vzdělávání upřesnil 
obsazení vzdělávacích center pro přípravu a získávání kvalifikace vůdců klubů OS. 

Bude skautská asociace ? 
Bratr Jiří Wolf, jako jeden z mála účastníků jednání o ustavení asociace skautských 
organizací v únoru t.r. ve skautském srubu v Lužánkách v Brně podal informaci o účasti, 
průběhu i závěrech z tohoto jednání. Podrobněji je o této události v samostatném článku 
tohoto čísla. 
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Z JUNÁCKÝCH KRAJŮ 
Zprávy o činnosti krajských zpravodajů OS podané  na kmenové poradě. Jak vyplývá 
z počtu předaných zpráv, pouze část zpravodajů si zprávy předem připravuje, ostatní 
pravděpodobně spoléhají na své rétorické schopnosti. 

Kraj Praha 
V Praze pracují v 10 skautských obvodech 54 kluby OS, které vyvíjejí různou činnost. 
Většinou se věnují pomoci oddílům a střediskům a pracují jako činovníci SR, ORJ, PRJ i 
NOS. Kluby se scházejí na pravidelných schůzkách, účastní se kulturních akcí. Část klubů 
pořádá akce pro své členy, ale i pro členy jiných klubů nebo akce volně přístupné. Je velmi 
potěšující, že v Praze 4, 5 a 8 vznikly kluby tvořené mladými členy kmene a že se 
postupně stále více pražských OS zapojuje do práce pro celý kmen OS a do reprezentace 
Junáka při různých příležitostech. Obvodní zpravodajové, až na obvod Praha 7, pracují 
pravidelně a dobře. Pravidelně, většinou jedenkrát za dva měsíce, se konají porady 
krajského zpravodaje OS, při nichž jsou předávány zprávy z NOS, z PRJ a z historické 
komise ÚRJ, sdělovány informace o volně přístupných akcích klubů, vyměňovány 
zkušenosti z práce klubů a upřesňovány údaje o klubech OS v jednotlivých obvodech. 
Postavení krajského zpravodaje OS v Pražské radě Junáka (PRJ), se jak nazývá krajská 
rada Junáka pro kraj Praha a jejichž jednání se pravidelně účastní, je dobré a jeho 
doporučení PRJ respektuje. 

Julius Müller - Akéla  

Kraj středočeský - západ 
Mrzí nás, že máme tak nízkou účast na této kmenové poradě. V našich pěti okresech se 
stále mění situace a složení činovnického sboru. Nejslabší výsledky činnosti vykazuje 
Rakovník, přes všechna opatření k nápravě nedochází. Obdobně na tom jsou i ostatní 
spolky. � V okrese Beroun nám nedávno zemřel br. J. Vaněk - Kelly, byl okresním 
zpravodajem OS doufáme, že se nám tuto situaci podaří v okrese vyřešit. � Středočeský 
kraj - západ nevyslal svého zástupce, ses. A. Hojerová nečekaně onemocněla těsně před 
kmenovou poradou. � V Příbrami nahradil zpravodaje br. K. Vurma nově zvolený br. D. 
Šamšula, student VŠ, který se zatím s činností zpravodaje seznamuje. � Zcela bez 
problémů pracuje zpravodaj OS Kladna br. Jiří Soukup - Suka. � Kraj se může pochlubit i 
úspěchy, ORJ v Příbrami požádala o spolupráci kluby OS při organizačním i lektorském 
zajišťování třídenního čekatelského kurzu. Bylo vyhověno v dubnu, čekatelské zkoušky 
byly uskutečněny ve škole v Chrašticích. Úspěšně bylo vyřazeno 27 absolventů. Garant 
pro vzdělávání pro Prahu a Středočeský kraj br. V. Kučera - Harry předložil ústředí žádost 
o schválení krajské zkušební komise pro čekatelské a vůdcovské zkoušky sestavené 
br. J. Zikmundem - Balúem z Berouna. 

Václav Kučera - Harry 

Kraj jihočeský 
Po ustavení KRJ  jsem oslovila zpravodaje OS a vůdce klubů s žádostí o upřesnění adres 
vůdců klubů, počtech členů a krátkou zprávou o činnosti, i zápornou. Po třech měsících 
jsem mohla sestavit podrobnou zprávu o stavu kmene OS v Jihočeském kraji, kterou jsem 
na podzim 2001 předala br. Slavíčkovi a br. Žáčkovi. V současnosti je stav klubů OS 
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následující:  
Máme 20 klubů � České Budějovice 6 klubů, 3 v ČB, po jednom v KapIici, v Týně n.V, a 
v Prachaticich. � Český Krumlov 1 klub ve Velešíně (okresním sněmem byly zrušeny 
maločlenné kluby se šesti a méně členy) v ČK, Křemži a Holubově. � Jindňchův Hradec . 
2 kluby - (JH, Třeboň). � Tábor 4 kluby (TA; Opařany,  Bechyně, Borotín) � Písek  2 
kluby (PI, Milevsko) � Strakonice  5 klubů (3 ST, Volyně, Blatná). � Jde celkem o 6 
okresů, neboť středisko v Prachaticích se spojilo s okresem ČB. Z těchto 20ti klubů 
vykazují přímou klubovou:činnost dva kluby Strakonice  (28 členů) (20 členů), dále Tábor 
(52 členů) a skautskoturistický klub v Písku (26 členů). Ostatní kluby jsou malé a jsou tzv. 
činovnické, pomáhají ve střediscích ORJ (vůdci, předsedové, hospodáři, výchovní 
zpravodajové aj.). Zajišťují další činnost těchto jednotek (závody, drakyády, kuličkyády, 
skautskou paměť, almanachy, výstavy a j.). 

Kluby Strakonice a Tábor pořádají již 7 let meziklubová setkání v Novosedlech, dnes jako 
setkání jihočeského kraje. Obdobně probíhá (asi 5 let) podobné setkání v Táboře spolu se 
Strakonicemi.Z těchto akcí je několik videozáznamů. Probíhá na nich sportovní utkání 
(oldskautské sporty), výstupy u táborových ohňů, zpívají se skautské písně a předvádějí 
jiné kratochvíle, které nás vrací do dob·našebo mládí. Činnost těchto klubů je poměrně 
obsáhlá, pravidelně o nich čtete v Kmenových novinách. Klub Tábor má v současnosti 
stále probíhající akci Kiwanis panenky, vyzvali jsme k následování, připojily se 
Strakonice a Kolín. 

Za úspěch považuji zaktivizování okresu Č. Krumlov, neboť ačkoliv zde bylo několik 
klubů, nebylo o jejich činnosti nic známo, kmenových porad ani sněmu OS se 
nezúčastňovaly. Nyní zůstal sice jen klub ve Velešíně, jeho vůdce br. Lust byl v H. Brodě 
a doufám, že se spolupráce zlepší. Naopak, svou činnost neprokazují Č. Budějovice po 
odstoupení okr. zpravodaje, br. Remta (ze zdrav. důvodů), jeho zástupkyně, ses.Zichová i 
přes opakované žádosti se nezúčastňuje, ani písemně neodpovídá vůdci klubů na mé 
opakované oslovení také neodpověděli. Do budoucna bude nutné tuto situaci  řešit. Určitý 
problém je i v J. Hradci, kde dosavadní svědomitý okr. zpravodaj, br. Špirk je velmi 
nemocen a nikdo není ochoten jej zastoupit. Doufám, že ve spolupráci s předsedkyní ORJ, 
ses. Veselou, pomůže situaci vyřešit založení asi 15 ti členného junior klubu, takže  snad 
najdou také nového zpravodaje ze svých řad. Styk s okresními zpravodaji řeším přes 
předsedy ORJ, kteří měsíčně jezdí na KRJ. Posílám po nich Kmenové noviny i další 
korespondenci, nutné případy vyřizuji telefonicky. Zatím nevyvstala potřeba pravidelného 
scházení, už pro samotný činovnický charakter většiny klubů a pro relativně dobrou 
vzájemnou informovanost.  

Hana Jančíková - Hajos 

Kraj ústecký 
V ústeckém kraji je 5 okresů, kde jsou kluby OS. Okres Chomutov, Teplice, Litoměřice, 
Ústí n/L a Děčín. � V okrese Chomutov jsou registrovány 4 kluby OS. A to v Chomutově, 
Jirkově, Vejprtech a od nové registrace také v Klášterci nad Ohří. Činnost vykazuje pouze 
klub OS Chomutov, kde se oldskauti scházejí na schůzkách, na oslavách výročí a 
vypomáhají při střediskových i okresních akcích. Okresní zpravodaj v Chomutově je 
nejmladším zpravodajem OS v kraji Ústí n/L. (nar. 21.5.1980). � V okresu Teplice jsou 
registrovány 2 kluby, a to v Teplicích a Bílině. Tyto kluby vlastní činnost nevykazují. Jsou 
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to kluby činovnické. Jejich členové pracují ve střediscích a ORJ. � Okres Litoměřice má 
registrováno 6 klubů OS. Pracují a vlastní činnost vykazují pouze kluby Rádio 
Libochovice, Lovosice a Roudnice n/L. Ostatní kluby jsou kluby činovnické. Kluby OS 
Lovosice, Libochovice a Roudnice n/L se vzájemně navštěvují, jejich členové se 
pravidelně scházejí na schůzkách, oslavách významných výročí a na rodinných výletech a 
dovolených. � V okrese Ústí n/L je registrován pouze jeden klub OS, a to v Ústí n/L. 
Klub nevykazuje žádnou činnost. Je to klub činovnický. Pouze několik členů chodí na 
výpravy spolu s KČT. � Okres Děčín má registrovány 3 kluby OS, a to v Děčíně, 
Šluknově a Rumburku. Kluby pracují.Členové klubů se scházejí na schůzkách, na 
oslavách významných výročí a rodinných výletech. Někteří členové mají funkce ve 
střediscích a okresní radě. Vypomáhají při akcích středisek a ORJ. 

Z ústeckého kraje jsou přihlášeni na LŠOS v roce 2002 tři členové OS. Z klubu OS 
Teplice 2, z klubu OS Lovosice 1. � V roce 2002 se setkaly kluby z Děčína, Roudnice n/L 
a Lovosice  na společné oslavě 22. února v klubovně OS Lovosice. 6. dubna se uskutečnilo 
společné setkání klubů z Děčína, Lovosic a Roudnice n/L v roudnické klubovně OS. Na 
květen je plánováno setkání klubů Děčín a Lovosice s klubem OS z Hradce Králové na 
dvoudenní putování Českým středohořím. 

Čestmír Janata -Dafne 

Kraj královehradecký 
Královéhradecký kraj má 5 okresů. S okresními zpravodaji se scházíme v pravidelných 
intervalech, spolupráce s nimi je velmi dobrá. 
Pokračuje i další spolupráce s krajem Pardubice. Jako krajský zpravodaj jsem zvána na 
všechny schůze krajské rady a naše připomínky jsou brány v úvahu. 
Jako významný úkol, který se nám podařilo v letošním roce zase splnit, je získání 7 
účastníků do LŠ OS 2002. 
Negativem je odchod celého střediska ke smečce včetně klubu OS do skautské organizace 
ABS. 

Božena Boguschová - Bobina 

Kraj jihomoravský 
Ve všech okresech kraje je nejintenzivnější činnost oldskautů v oblasti činovnických 
funkcí na úrovni středisek počínaje a KRJ konče. Několik jich stále zastávají vůdce oddílů, 
většinou se angažují ve funkcích  výchovných zpravodajů a hospodářů. Důležitou a zatím 
často nezastupitelnou rolí je práce správců a hospodářů objektů a kluboven. Skupinovými 
činnostmi lze označit práce OS na klubovnách při jejich zvelebování. Dle informací 
dochází také ke stavbě a zřizování nových domů a prostor pro střediska (Brno - Lesná, 
Strážné, Vyškov - Ivanovice). Řada OS se zapojuje do prací při závodech nejrůznějších 
stupňů  a úrovní. Jsou to práce rozhodčích a servisní činnosti. Někteří jsou oslovování jako 
členové komisí čekatelských a vůdcovských zkoušek. 

Samostatná činnost jednotlivých klubů v kraji je značně individuální. V jednom okrese 
dokonce samostatně žádný klub nepracuje, existuje jen formálně, OS se angažují ve shora 
uvedených funkcích. Tento fakt považují za nedostatečný a střediska příslušného okresu 
by se měla zamyslet nad budoucností OS u nich. Ve většině klubů probíhá pravidelná 
autonomní činnost: schůzky, vycházky do přírody kulturní akce skautské a  všeobecné, dle 
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zdravotního stavu členů sportovní a poznávací podniky. Často členové zajišťují akce 
charitativní (sbírky Tříkrálové), Betlém, světlo, vánoční prodej. 

Došlo i k mezinárodním setkáním. V jednom případě ve spolupráci s OS Hrad. Král. 
s italskými OS, dále s rakouskými OS, kde však jejich aktivita poklesává. Jsou navázány 
nové kontakty s  OS ze Slovenska, kde se předpokládá hlubší spolupráce. Intenzivní je 
činnost prázdninová, většinou v souvislosti s pořádáním dětských táborů. V jednom 
případě dochází pravidelně k prázdninové několikadenní akci vlastního OS klubu. 
Výjimkou také nejsou podniky do ciziny. Značné rezervy spatřuji v oblasti vlastní činnosti 
OS klubu a dále malé, či téměř žádné propagaci činnosti našich klubů v Kmenových 
novinách, což je do značné míry můj nedostatek 

MUDr. Jiří Wolf -  Pando 

Kraj moravskoslezský  
V Moravskoslezském kraji je registrováno v 30 klubech OS 305 oldskautů. Z toho je 103 
žen a 202 mužů. Pro chlapecký a dívčí kmen pracuje na různých činovnických postech v 
oddíle, středisku nebo okrese 90 členů OS, tj. 29,5 % s celkového počtu oldskautů Další 
oldskauti a oldskautky pomáhají při různých organizovaných programech, na táborech a 
všude tam, kde si mladí již nestačí. Oldskauti pomáhají na různých kurzech a lesních 
školách jako instruktoři nebo jako zkušební komisaři 
Další činnosti našich oldskautů je organizování a dohlížení na udržování kamenné mohyly 
na Ivančeně, vybudované na počest popravených skautů německými gestapáky na samém 
sklonku války v roce 1945 na židovském hřbitově v polském Tieszynie. Kdyby nebylo 
starších pamětníků, to je oldskautů, mladí by už zapomněli na tyto hrdiny, členy odboje 
slezských junáků. 
Oldskauti se také účastnili ve větším počtu na odhalení památníku našeho Táty, br. RNDr. 
Rudolfa Plajnera na Hostýně. 

Setkání slovenských a českých oldskautů se seniory ZHP se uskuteční ve dnech 8. a 9. 
června 2002 na polské straně Beskyd. Náš požadovaný termín nevyhovuje polské straně. 

Miloš Gurecký - Uncas 
 

V návazné  rozpravě na zprávy bylo poukazováno na obtíže při činnosti zpravodajů OS a 
klubů. V několika případech bylo poukazováno na tzv. činovnické kluby, které svou 
pozornost soustřeďují zejména na organizační a administrativně správní službu 
střediskům a vyšším organizačním jednotkám na úkor vlastní klubové činnosti. Tato 
činnost je však v poslání kmene dospělých a je pouze ke škodě, že si tyto kluby dělají tak 
málo času na činnost „pro sebe“. Živější rozprava byla věnována postavení SPJ a 
v souvislosti s tím bylo poukázáno na  stálé legislativní nejasnosti kolem jejich zakládání i 
jejich činností. 
 
 



ŠTÁFLOVA CHALUPA 
Skautské muzeum 
Na chvíli jsme přerušili jednání, abychom si narovnali záda, trochu se pobavili a poučili. 
Než jsme vyrazili předali jsme „staro“ manželům Štáflovým kytici, ve které vévodil, jak 
jinak, skautský květ, lilie. Po cestě jsme poznali kousek města, prošli kolem klášterního 
kostela Svaté rodiny a naproti sboru církve Československé husitské, ve které nedávno 
oslavili manželé Štáflovi svou zlatou svatbu jsme vstoupili do Štáflovy chalupy, stojící 
mezi oběma kostely. Do nedávné minulosti byla dědictvím rodu Štáflů. Po válce, do roku 
1945 až do násilného zrušení Junáka roku 1950 byly v ní (kromě bytu rodiny) tři místnosti 
užívány jako klubovny skautů, ta největší jako klubovna 2. střediska. V roce 1992 
středověkou chalupu koupilo město a v kupní smlouvě je zakotveno, že velká místnost 
bude trvale sloužit jako skautské muzeum. Nejstarší část chalupy je roubená dýmná jizba 
z roku 1550, kde se topilo na otevřeném ohni v krbu, kouř stoupal k vysokému stropu a 
unikal ven kouřovým okénkem pod stropem. Takové „dýmné“ jizby se v republice 
dochovaly pouze dvě.  

Chalupu má pronajatu Antikvariát. Jedna z místností je věnována knihám a tiskům. Mohli 
jsme si vyjmout z mnoha starých i velmi starých knih dokumentujících jaká pozornost 
byla věnována i vnější úpravě knih; byly zde jednoduché, ale i ukázky pracných vazeb 
v plátně či kůži. Kromě starých knih expozice nabízí a vystavuje staré mince. 

Největší dýmová jizba slouží k občasným výstavám. Právě byla věnována domácím 
pomůckám, drobnému nářadí a byla aktuálně doplněna velikonočními produkty, 
překrásnými a pracnými pomlázkami, mnoha kraslicemi, tradičním pečivem jako 
velikonoční mazanec, věnec a pomůckami, ve kterých byly připravovány. Nechyběly i 
košíčky s velikonoční nadílkou a nádobky se vzrostným obilíčkem.  

Ve skautské místnosti jsou umístěny památky brodského Junáka, zachráněné před 
německým gestapem, dominuje portrét A. B. Svojsíka, nakreslený v roce 1924 členem 
Frantou Klikarem - Škipetarem (pozdějším akademickým malířem) obraz se nedostal do 
rukou gestapa, protože byl v ten čas u sklenáře. Figurína skauta drží starou střediskovou 
vlajku, tu gestapo při likvidaci Junáka v roce 1940 s ostatním inventářem zabavilo a 
zapečetilo v letní skautské klubovně. Do té klubovny nedoléhajícím oknem vnikl br. MUc 
Václav Cyrany (ač byl jakožto účastník studentských bouří nedávno předtím propuštěn 
z německého vězení), vlajku a nejstarší skautskou kroniku tam uzmul a přinesl uschovat 
do chalupy. Je zde i velké vůdcovské křeslo obklopené vlajkami družin a řezbami totemů 
Orlích junáků. Mnozí z nás při návštěvě neodolali a v křesle se vyfotili.  

 
Chalupa a skautská místnost je přístupná návštěvám skautským i veřejnosti.  
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HAVLÍČKOBRODSKO  
Kraj, kde řeka čaruje. 
A nejen řeka jedna, ale hned dvě. Důstojná malebná Sázava a neposlušná dravá 
Doubravka, jak něžně starousedlíci řeku Doubravu nazývají. V dávné minulosti 
procházely krajem dvě obchodní stezky - libická a haberská. V raném středověku bylo 
trvale osídleno pouze Ledečsko a Golčojeníkovsko, jinak bylo území dnešního okresu 
pokryto neproniknutelnými pohraničními hvozdy. Na kupeckých cestách však postupně 
vznikaly kupecké osady a na jejich místech byla založena první města. Důležitým 
civilizačním faktorem byly nálezy ložisek stříbrné rudy ve 13. století a s tím související 
příchod německých horníků a odborníků na zpracování stříbrné rudy. 
Přešla staletí, přehnaly se husitské bouře a dnešní podobu získala zdejší krajina v době 
barokní. Úpatí kopců posetá vesničkami s nezbytným kostelíkem, malebná města, lesy a 
stráně rozdělené poli a loukami, křížky a kapličky v polích a sv. Jan Nepomucký, 
nechybějící téměř na žádném náměstí nebo návsi. Tam je domov náš. 

Brod byl vždy Brodem, měnil jen přídomky 
V malebně zvlněné krajině, která je součástí Českomoravské vrchoviny 
zvané Hornosázavská pahorkatina, leží nejkrásnější město na Sázavě, 
Havlíčkův Brod. V pořadí čtvrté jméno města, které povstalo ve l3.století  
při brodu přes řeku Sázavu, zpočátku Brod, později Smilův Brod a posléze 
Brod Německý nazýváno bylo. Současné jméno obdrželo město v euforii 
květnových dnů roku 1945 na paměť slavného novináře, spisovatele, 
žurnalisty, bojovníka za občanská práva Karla Havlíčka Borovského. 

Prvním vlastníkem města a dolů stříbrných byl mocný pán Smil z Lichtenburka a on a jeho 
synové dobrými pány byli. O blaho svých měšťanů pečovali, roku 1278 vydali obecní řád, 
jakým se málokteré město pyšniti mohlo. Od začátku třináctého století připadlo město 
pánům z Lipé. Roku 1333 král Jan Lucemburský udělil Brodu stejná práva, jako měla 
ostatní královská města. Když rod Jindřicha z Lipé vymřel po meči, připadl roku 1363 
Brod královské koruně. Karel IV. však již roku 1376 zastavil Brod spolu s Lipnicí panu 
Bočkovi z Poděbrad a od těch dob přináleželo město k panství lipnickému. Majitelé 
panství a města se několikrát změnili, až roku 1452 koupil panství a město představitel 
mocného rodu Mikuláš z Lipé. Nastal nový rozkvět města zpustošeného v neklidných 
dobách husitských. Podle pověsti sousední Jihlavští Brodu záviděli a roku 1472 chtěli 
město napadnout, a proto podplatili hlásného Hnáta, aby je do města pustil. Zrada však 
byla prozrazena. Brodští město uhájili a proradného Hnáta shodili z hradební věže do 
městského příkopu a ukamenovali ho. Hnátova kostra dodnes stoji v radničním výklenku, 
odměřuje čas a drží kosu s nápisem „Qua hora nescis“. Roku 1637 vyhlásil císař 
Ferdinand IV. město za svobodné a královské. Město obdrželo znak s císařskou korunou a 
symbolem F III. Do života města kruté zasáhla válka třicetiletá. Mnohá vojska jím prošla, 
bylo často drancováno a zapalováno, škody byly převeliké. Nešťastné město však stíhaly 
další pohromy, požáry, povodně a v roce 1664 neušetřila Brod strašlivá morová rána. 
Tehdy Brodští našli útočiště u panny Marie a na sv. Ondřeje mor ustal. Socha panny Marie 
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se dodnes tyčí na mariánském sloupu postaveném jako díkůvzdání za konec epidemie a 
jedním ze čtyř světců zdobících sloup je i sv. Ondřej. Doba barokní znamená pro Brod 
velký kulturní přínos způsobený příchodem augustiniánů, založením gymnasia a čilým 
stavebním ruchem. Ve století 19. byl Brod poklidné městečko s pomalu se rozvíjejícím 
průmyslem, proslulé slavným gymnaziem, na kterém mimo jiné studovali Josef 
Dobrovský, Karel Havlíček Borovský a Bedřich Smetana. 

Rebelův dům 
V severním rohu brodského náměstí stoji známý dům s věžičkou nesoucí jméno Karla 
Havlíčka. V jeho zdech sídlí okresní muzeum a nachází se zde jednak expozice 
dokumentující vztah Karla Havlíčka k Německému Brodu, jednak expozice s názvem 
"Historické sklo". Pozoruhodná je již vlastní historie Havlíčkova domu, původně zvaného 
Křečkovský. Prolínáni slohů svědčí o řadě stavebních etap začínajících v pozdním 
středověku. V nejstarší části domu v přízemí se dochovala středověká komora s valenou 
klenbou a s gotickým ostěním kolem oken. Právě zde je umístěna expozice dokumentující 
sklářskou výrobu na Havlíčkobrodsku od konce 17. do začátku 20. století. V roce 1626 
koupil tento dům zámožný měšťan Tobiáš Roland, který dal vystavět zděné patro se 
štítem, nároží opatřil renesančním arkýřem. V nárožní komnatě se dochoval dřevěný 
trámový strop z doby po požáru v roce 1662, malovaná výzdoba je z konce 17. století. 

Dům často měnil majitele, zažil několik požárů a roku 1832 jej koupil Matěj Havlíček a 
přesídlil sem z Borové. V přízemí zřídil kupecký krám a v části přistavěl druhé patro. V 
roce 1860 dům opět vyhořel a po opravě získal dům dnešní novogotickou podobu. Když se 
roku 1833 přistěhovali rodiče Karla Havlíčka z Borové, navštěvoval Havlíček již druhým 
rokem gymnazium, které roku 1838 ukončil a odešel na studia do Prahy. Při návštěvách 
rodičů bydlel v pokoji s arkýřem, který sloužil jako hostinský. Zde žil delší čas po pobytu 
v carském Rusku. Tady psal „Obrazy z Rus“ a připravoval se na budoucí spisovatelskou 
dráhu. Znovu se do Brodu vrátil po vynikajícím novinářském veřejném působení, když se 
rozhodl ukončit nerovný boj s vládou, zastavil Slovan a chtěl se věnovat hospodářské 
činnosti. Protože tehdy byl již ženatý a otcem Zdenky, přenechala mu matka krásný byt v 
prvním poschodí. Tam se také dnes nachází připomínaná expozice. Tentokrát Havlíček v 
Brodě dlouho nepobyl. Přistěhoval se v říjnu a čekal na soudní proces za dva články ve 
Slovanu. Když slavný kutnohorský proces, který sledoval celý národ, skončil vynesením 
osvobozujícího rozsudku, nesmířila se rakouská vláda s porážkou a Havlíček byl v noci z 
15. na 16. prosince 1851 za dramatických okolností odvezen do Brixenu. Když se roku 
1855 z Brixenu vrátil, nežil již v domě své matky, ale v domě bratra Františka. V současné 
expozici nesoucí název „Po stopách Karla Havlíčka v Německém Brodě“ jsou soustředěny 
dochované památky po Karlu Havlíčkovi, jeho rodičích, bratru Františkovi, manželce Julii 
a dceři Zdence. 

Slavní i zavržení tohoto města 
Smil z Lichtenburka, jeden z nejmocnějších feudálů své doby byl rivalem samotného 
krále. Přemysl Otakar II. proto nepovolil město ohradit a roku 1278 mu odňal výnosný 
sklad obilí. Právo postavit hradby získali až jeho synové roku 1278 a první hradby byly 
dřevěné. Nové kamenné je nahradily až roku 1310 a dodnes dochované hradební části nám 
dávají představu o tehdejší velikosti města. V jedné z hradebních. věži sídlí Památník 
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malíře Otakara Štáfla. Místní rodák, proslul jako ilustrátor, autor ex libris významných 
osobnosti, malíř monumentálních krajinomaleb a neúnavný organizátor kulturního života v 
rodném městě. Již za hradbami byl začátkem 14. století vystavěn hornický kostel sv. 
Kateřiny se špitálem pro chudé. Další památkou na zrádného Hnáta je kámen na levé 
straně mostu přes Sázavu s vytesaným křížem a sekerou s nečitelným nápisem. Doby 
nejstarší pamatuje zvon Vilém nacházející se ve věži kostela Nanebevzetí panny Marie, 
založeného řádem německých rytířů roku 1350. Původ zvonu, který nese letopočet 1305 a 
patří k nejstarším dochovaným zvonům v Čechách, je obestřen tajemstvím. Ví se, že roku 
1453 jej prodal obci německobrodské pan Mikoláš Trčka z Lipé, váží 2 tuny a nese 
latinský nápis: „Patnáctý když opat Petr kvetl a rok třicátý pátý spěl, poprvé tu hlas můj 
hotov zněl, by vděk srdcí zbožných vzhůru vzlétl.“ 

 

Panorama města tvoří rozsáhlý komplex bývalého kláštera a k němu přináležejícího 
kostela sv. Rodiny s nádherným interiérem s plastikami Ignáce Rohrbacha. Autorem 
fresky na kruchtě je Antonín Stamic, otec slavného hudebního skladatele Jana Stamice, 
který se roku 1717 v Německém Brodě narodil. Babičkou Jana Václava Stamice nebyl 
nikdo jiný než šlechetná paní Barbara Kobzinová, zakladatelka zdejšího gymnasia. Její 
portrét najdete v historické expozici okresního muzea, která se nachází v domě zvaném 
Hanusovský. Tamější expozice skrývá i další poklady z městských sbírek. Mimo jiné 
převzácný kancionál pocházející z roku 1506, iluminovaný Pavlem Mělnickým. 

 

Řeka, tvůrce i živel 
Řeka je živel, který vnášel do krajiny specifický řád. Jeho určujícími prvky jsou pohyb, 
kontrast a vůně. Vnímáme její blízkost s pocitem vzrušení. Sázava, která u Přibyslavi v 
neklidné hravosti přeskakuje oblázky a pod Havlíčkovým Brodem již vytváří drobné 
peřeje na valu větších kamenů, zrcadlí posléze majestátný ledečský hrad v temných 
zákrutech svého mohutného toku. Sázava určuje rytmus života na svých březích. Propojuje 
ho s minulostí, která zanechala svoji filozofii a životní styl vepsaný do torz historických 
památek a v lesklé hladině, která občas potemní v šedi nakupených mračen a znovu ožívá 
výkřikem barev podzimních pobřežních porostů, ho odnáší kamsi do budoucnosti. 
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O PRAPOČÁTCÍCH SKAUTINGU V BRODĚ 
 

Srovnat pestrou historii skautingu v Havlíčkově Brodě do několika málo 
vět je jistě obtížné, protože junáctví, dík svému přitažlivému programu, 
získalo ihned po přednášce A. B. Svojsíka, konané dne 30. IV. 1919, 
několik horlivých stoupenců mezi studenty brodského gymnasia a zapustilo 
pak v našem městě pevné a mohutné kořeny. Proto přes všechny nesnáze, 
překážky i pohromy, přes zdánlivý útlum činnosti vždy znovu se obrozuji 
oddíly skautů, neboť vždy se našli nadšenci, kteří dovedli nejen radosti a 
zábavy, ale i rozhojněné junácké zásady předat další generaci.  

 
Od prvních začátků získalo junáctví v Brodě několik ochránců i mezi lidmi dospělými. 
Přálo mu i několik profesorů (Dr. Berka), z nichž pokrokový profesor Vilém Lochman se 
stal prvním „vůdcem“ a „zpravodajem“. Sám byl o skautingu dobře informován, stejně 
jako o všem novém, co „hýbalo“ světem. Dovedl mládež seznamovat s děním politickým, 
propagovat turistiku, učit je esperanto i projednat v ředitelně jejich zájmy mimoškolní. 
Jeho radikální politické smýšlení však bylo některým otcům města na závadu, proto se 
reprezentace SKAUTA - JUNÁKA v našem městě dost brzo vzdal, i když se junáckého 
života příležitostně účastnil. Jeho nástupcem ve funkci zpravodaje se stal prof. Dr. Vojtěch 
Štech. 

 
Dalším zastáncem skautingu z řad dospělých byl otec prvního brodského skauta, lékař Dr. 
Josef Neudörfl, který se stal i představitelem „skautské poradny“ u něho náčelnictvem 
zřízené pro podporu skautů, zavítavších při prováděni svého programu do našeho kraje. 
Předsedou Sdruženi přátel skautů byl několik let ředitel Peychl.  

 
V čele celé vlastni skautské práce s mládeži v těch prvních letech od počátku stáli čtyři 
studenti, z nichž na prvním místě byl br. Alois Čapek. Převyšoval svojí agilností ostatní, 
byl skutečným prvním vůdcem oddílu, vedl přitom celou agendu okresnímu zpravodaji a 
ještě vše potřebné ve Spolku přátel skautingu. Druhým byl br. František Beránek, který 
dominoval vtipem, humorem, smyslem pro ideovou podstatu junáctví, vytvářeni tradice i 
písemném jejím podchyceni a zachování. Za nejzkušenějšího byl pokládán br. Josef 
Neudörfl, který jako první z Broďáků byl skautem a tábořil se zakladatelem junáctví A. B. 
Svojsíkem již od roku 1916 a to v táboře pod Lipnicí, stejně tamtéž i v r. 1917. Roku 1918 
pak okusil putovní tábor s 18. oddílem pražským. 

 
Neposledním ve čtveřici zakládajících byl br. Jára Halík, který již začátkem války vlastnil 
knihu „Skauting for boys“ v anglickém originále a byl se svými bratry i průkopníkem 
lyžařství a jiných sportů v našem městě. Tito čtyři nadšenci uskutečnili již o prázdninách 
roku 1919 svůj první zkušební tábor pod hradem Ronovcem. Mělo to nesmírnou výhodu v 
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tom, že tábořeni, skautského programu a života se mohli účastnit mimo stálých táborníků i 
bratři, kteří na tábor z různých příčin nemohli a navíc, zhlédli a navštívili jej i rodiče. 
Vždyť to, co podnikala skupina prvních brodských skautů, bylo pro ně převratné novum, 
které však opravdovostí prováděného skautského života vtiskávalo sympatie rodičů i 
chlapeckých návštěvníků. 

 
Po zdařilém táboře přibylo skautských nováčků a oddíl byl v ústředí Skauta-Junáka v 
Praze řádně zaregistrován. V roce 1920 převzali skauti do opatrováni státní 
meteorologickou stanici i konali pravidelná pozorováni a hlášení, za patřičnou odměnu. 
Hospodářské a finanční problémy oddílu pomáhali skauti vždy řešit sami, neboť kromě 
vypomoci rodičů skautské hnuti dotace nemělo. Celoroční program junáckého oddílu vždy 
vrcholí prázdninovým táborem.  

 
.Naši čtyři „rádcové“ v červenci 1920 vytvořili vedle sebe čtyři svérázné tábůrky na břehu 
Velkého Dářka. Měli tam možnost mnoho ze skautského programu vyzkoušet i promyslet. 
Po prázdninách přibylo oddílu mnoho nováčků dychtivých skautingu. Přihlásili se však i 
absolventi akademie, Eda Nehasil a Miroslav Pospíšil, kteří dříve skautovali v Praze. Po 
zralé úvaze a dohodě rozdělili se skauti na oddíly dva. Činorodý Mir. Pospíšil získal ještě 
Karla Doležala, který chtěl organizovat BíPí skauty (skauti Baden-Powella), ale po dohodě 
vytvořil 3. oddíl brodský. Všichni se zúčastnili položení základního kamene k pomníku 
K. H. Borovského. 

 

 

Do nového roku 1921 vstoupil tedy skauting v našem městě ve třech oddílech. 2. února 
uspořádali v Městském divadle velkou skautskou akademii, které přihlížel sám br. Svojsík. 
Získali tak finanční prostředky na tábořeni a další zájemce o skautování. Dne 10. dubna 
přednesla náčelní Svazu skautů s. Emilie Milčicová v Městském divadle přednášku 
„skautováni divek“, po které došlo k založení dívčího skautského oddílu v našem městě. 
 

 
 

PRAVÁ SKAUTSKÁ SVATBA 
Po padesáti letech si v sobotu 23.února 2002 dopoledne ve staré brodské radnici řekli opět 
své „ano“ manželé Marta a Evžen Štáflovl z Havlíčkova Brodu, kteří tímto symbolickým 
svatebním obřadem stvrdili svůj zlatý manželský svazek. Květiny v náruči nevěsty, 
svatební pochod, svědci, zástup gratulantů i slavnostní řeč místostarostky Jany Fischerové, 
v níž nechyběla ani nezbytná otázka: „Táži se vás nevěsto, ženichu...“ Zrovna podle 
takového scénáře se odehrála zlatá svatba manželů Štáflových. Bylo to tedy jako na každé 
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„obyčejné“ svatbě. A přeci ta svatba byla něčím jiná. Byla to svatba skautská, se vším co 
k tomu patří. Nevěsta nepřišla k oltáři v bílém, ale v modrém skautském stejnokroji, stejné 
jako její životní partner. Nikoho ze svatebčanů to ani na okamžik nepřekvapilo, vždyť Káj 
a Tiki se snad ve skautské kolébce už narodili a k brodskému Junáku neodmyslitelně patří. 

 
Kus cesty, který společně prošli, oba považují za pohádkový život. Nic by na něm 
neměnili, přestože ne vždycky měli na růžích ustláno. Oba milují květiny. Přátelé o nich 
dokonce tvrdí, že v jejích péči by snad i koště rozkvetlo. Skautskými oddíly, které Štáflovi 
vedli, prošly desítky dětí. Proto bylo na této oslavě tolik vděčných duší, srdcí i lilií. 
Přidáváme se všichni k tomu zástupu gratulantů a ze srdce přejeme do dalších let vše 
nejlepší. 

Není tedy divu, že si před padesáti lety padli do oka právě při skautování. „Evžena děvčata 
vždycky obdivovala, byl příkladem skautského ideálu,“ chválí svého muže Marta Štáflová. 
„Mně se zase na Martě líbilo, že pořád zářila a září jako sluníčko,“ vrací ji kompliment 
manžel a přiznává, že i když je někdy morous, Marta. mu svým úsměvem a věčným 
optimismem zase vrátí dobrou náladu. A jaký mají recept na dobré manželství? „Hlavně 
tolerance a umět se radovat z maličkostí,“ shodují se oba. 

Kvůli aktivní skautské činnosti se Evžen nevyhnul výslechům tajné policie, nemluvě o 
tom, že o několik let dříve, ho ze stejného důvodu zatklo a mučilo gestapo. Před pěti lety 
podstoupil tak náročné operace, že mu lékaři nedávali mnoho šancí na přežití a dokonce 
jej po převozu do hradecké nemocnice považovali za mrtvého. Tenkrát jsme se za něj celá 
rodina modlila a já mu říkala: „Nesmíš to teď vzdát, vždyť máš před sebou ještě tolik 
práce, cos chtěl dokončít“, vzpomíná s dojetím Marta. Bůh, v nějž oba věří, vyslyšel 
volání a dnes se Evžen Štáfl, bývalý drogista, opět věnuje všem svým milovaným zálibám. 

Stále plné ruce práce 
Bádá v historických pramenech a sepisuje rodovou kroniku, sbírá autogramy slavných lidí, 
mezi jeho skvosty patří například i podpis skladatele Antonína Dvořáka, často jej potkáte s 
fotoaparátem. Jeho žena, která se vyučila písmomalířkou a natěračkou, vede oldskautské 
kroniky. ozdobným písmem popisující cesty do Rakouska, Německa. Švýcarska či 
Nizozemí a vyrábí spoustu roztomilých dárků. Skautskými oddíly, které Štáflovi vedli, 
prošly desítky dětí. Krásné vzpomínky mají i na loutkové divadlo, jež společné třicet let 
neděli co neděli hráli.  
 

 


